
اقتصادی   5 شنبه  21  اسفند 1400- 9 شعبان 1443 - 12 مارس 2022 - سال بیست ویکم - شماره  5675

بورس

بازار بورس در هفته ای که گذشــت برخلاف هفته های پیش از این روندی 
صعودی داشــت و چراغ های ســبز بورس یکی پس از دیگری روشن شدند.به 
گزارش ایسنا، بررسی آمار معاملات نشان می دهد که ارزش کل معاملات بورس 
در هفته ای که گذشــت با ۱۲۵.۹ درصد افزایش از ۱۳۳ هزار و ۱۳۵ میلیارد 
ریال در هفته گذشته به ۲۹۹ هزار و ۶۷۳ میلیارد ریال در هفته جاری رسید.

حجم کل معاملات نیز رشــدی ۱۱۸.۱۹ درصدی را تجربه کرد و از ۲۰ هزار و 
۵۹۶ ســهم در هفته گذشته به ۴۴ هزار و ۹۳۹ میلیون سهم در هفته جاری 

رسید.معاملات به تفکیک بازارها نشان می دهد که فقط ارزش معاملات در بازار 
مشتقه نزولی بود و با ۳۸.۰۲ کاهش از ۴۷۳ میلیارد ریال در هفته گذشته به 
۲۹۳ میلیارد ریال در هفته جاری رسید.این در حالی است که ارزش معاملات 
در بازار اول ســهام با ۱۷۹.۸۸ درصد رشد از ۳۵ هزار و ۲۴۴ میلیارد ریال در 
هفته گذشــته به ۹۸ هزار و ۶۴۰ میلیارد ریال در هفته جاری رسید.همچنین 
ارزش معاملات در بازار دوم ســهام رشــدی ۱۰۰.۵۴ درصدی را تجربه کرد و 
از ۵۲ هــزار و ۹۸۱ میلیــارد ریال به ۱۰۶ هزار و ۲۴۸ میلیارد ریال رســید. 

ارزش معاملات در بازار بدهی با افزایشــی ۳۶۶.۶۴ درصدی از ۲۳۷۹ میلیارد 
ریال در هفته گذشــته به ۱۱ هزار و ۱۰۳ میلیارد ریال در هفته جاری رسید.
همچنین ارزش معاملات در صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله ۹۸.۲۱ 
درصد افزایش یافت و از ۴۲ هزار و ۵۸ میلیارد ریال به ۸۳ هزار و ۳۶۳ میلیارد 
ریال رسید.شــاخص کل بورس در هفته جاری توانست ۶۷.۱۵۸ واحد افزایش 
یابد و از یک میلیون و ۲۸۱ هزار واحد در هفته گذشته به یک میلیون و ۳۴۸ 
هزار واحد رسید.شاخص کل با معیار هم وزن هم بیش از ۸ واحد افزایش یافت 
و از ۳۳۴ هزار و ۱۶۳ واحد در هفته گذشــته بــه ۳۴۲ هزار و ۶۹۱ واحد در 

هفته جاری رسید.

چراغ های بورس یکی پس از دیگری سبز شدند

آغاز واریز سود سهام عدالت از امروز
پیگیری های خبرنگار ایرنا نشــان می دهد واریز سود ســهام عدالت از امروز 
)شــنبه( آغاز می شــود.به گزارش ایرنا، پیگیری ها درباره زمان واریز سود سهام 
عدالت حاکی از این اســت که روز پنجشنبه اطلاعات مشمولان سهام عدالت به 
بانک ها ارسال شده و از شنبه واریز سود به حساب دارندگان سهام انجام می شود.

در روز جاری ســود ســهام عدالت بیش از ۴۹ میلیون نفر پرداخت میشــود  و 
افرادی که دارای ســهام عدالت ۵۳۲ هزار تومانی هستند، مبلغی معادل ۵۵۰ تا 
۶۰۰ هزار تومان ســود به حسابشان وازیر می شود.همچنین رقم های اعلام شده 
برای پرداخت سود ســهام عدالت حاکی از افزایش ۲ برابری سود سهام عدالت 
سال ۱۳۹۹ نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.در روزهای اخیر، وزیر امور 
اقتصادی و داریی و رییس سازمان بورس و اوراق بهادار از واریز سود سهام عدالت 

تا پایان امسال خبر داده بودند.

۱۴ کیلوگرم شمش طلا در سبد خریداران بورس کالا
تالار محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای ایران در معاملات چهارشنبه 
۱۸ اســفند ماه، میزبان دادوستد ۱۴ کیلوگرم شمش طلا بود.به گزارش بورس 
کالا، تــالار محصولات صنعتی و معدنی بــورس کالای ایران در معاملات دیروز 
چهارشنبه ۱۸ اسفند ماه، میزبان دادوستد ۱۴ کیلوگرم شمش طلا بود.در تالار 
مذکــور ۸۷ هزار و ۸۷۸ تن میلگرد، ۲۱ هــزار و ۷۳۴ تن تیرآهن، ۱۵ هزار تن 
شــمش بلوم، ۱۲ هزار و ۳۵۰ تن ورق فولادی، ۶ هزار و ۵۰۰ تن خاک روی و 
۴ هزار و ۱۰۰ تن ناودانی و یک هزار و ۵۰۰ تن نبشــی معامله شــد.همچنین 
۱۵۰ هزار تن تختال، ۳۰ هزار تن وکیوم باتوم، ۵۰۴ تن استایرن منومر، ۲ هزار 
و ۶۰۸ تــن دی اتیل هگزانول، ۳۲۰ تن تولوئن و ۱۲۶ تن متیلن دی فنیل دی 
ایزوسیانات خالص هم در تالار حراج باز به فروش رسید. تالار صادراتی نیز معامله 

۷ هزار و ۶۰۰ تن قیر و ۳۵۰ تن دودسیل بنزن را تجربه کرد.

سفارش ساخت کشتی ۱۱۳ هزار تنی 
به شرکت های داخلی 

مدیرعامل شــرکت ملی نفتکش ایران، از سفارش ساخت یک فروند کشتی 
نفتکش افرامکس ۱۱۳ هزار تنی به شــرکت های داخلی در راستای برنامه  های 
جدید این شــرکت در حمایت از توان داخلی خبر داد.به گزارش شــرکت ملی 
نفتکش ایران، »حســین شــیوا« به دور جدید حمایت و پشتیبانی های شرکت 
ملی نفتکش ایران از صنایع و شرکت های داخلی اشاره کرد و گفت: در راستای 
تاکیدات رهبر معظم انقلاب و تحقق حمایت از داخل، پس از سال ها و در سال 
»تولید؛ پشــتیبانی ها، مانع زدایی ها« سفارش ساخت یک فروند کشتی نفتکش 
افراماکــس به مجتمع کشتی ســازی و صنایع فراســاحل ایــران )ایزوایکو( در 
بندرعباس در دســتور کار و اجرا قرار گرفته اســت و قرارداد آن به زودی امضا 
خواهد شــد.عضو هیات مدیره شــرکت ملی نفتکش ایران، ظرفیت این کشتی 
نفتکش را ۱۱۳ هزار تن اعلام کرد و گفت: طبق ســفارش شرکت ملی نفتکش، 
این کشــتی نفتکش، اولین کشتی دوگانه  ســوز ساخت داخل خواهد بود که با 
ســوخت LNG و نفت کوره با سولفور کم )زیر نیم درصد( فعالیت خواهد کرد.

وی ادامه داد: این نفتکش افرامکس که سازگار با محیط زیست و بر اساس آخرین 
استانداردهای سازمان بین  المللی دریانوردی )IMO( طراحی و ساخته می  شود، 

با فاز سه شاخص طراحی راندمان انرژی )EEDI( مطابقت خواهد داشت.

در همایش زنجیره صنعت خودرو در سال ۱۴۰۱ مطرح شد
بحران نقدینگی، مانع رشد صنعت خودرو

همایش زنجیره صنعت خودرو در ســال ۱۴۰۱ با حضور  بیش از ۶۰۰ نفر از 
فعالان صنعت خودرو، مدیران شــرکت های قطعه سازی سراسر کشور، مدیران 
ارشد گروه های خودروسازی و تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی عصر 

روز یکشنبه ۱۵ اسفندماه در هتل المپیک تهران برگزار شد.
در این همایش که با استقبال قابل توجه و باشکوهی از سوی فعالان صنعت 
خودروی کشــور مواجه شد معصومه پاشــایی عضو کمیسیون صنایع، حسین 
محمد صالحی دارانی عضو کمیســیون شوراها و عفت شریعتی عضو کمیسیون 
اقتصادی، علی آذری عضو کمیسیون تحقیق، عزت الله اکبری تالار پشتی رئیس 
کمیسیون صنایع، الهویردی دهقانی عضو کمیسیون صنایع و معادن، سیدکاظم 
موسوی نایب رئیس کمیسیون اقتصادی و سید محمدرضا میر تاج الدینی نایب 
رئیس دوم کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی حضور 
یافتند.ایــن همایش با مدنظر قرار دادن موضوعاتی از قبیل چشــم انداز صنعت 
خودرو، ارتقای کیفیت، چالش های قیمت گذاری، برنامه ریزی برای افزایش تیراژ 
و افزایش عمق ســاخت داخل آغاز به کار کرد و در برگیرنده پنل های متعددی 

برای تبادل نظر میان فعالان و صاحب نظران این صنعت بود.
امیرحســین جلالی دبیر همایش زنجیره خودروسازی در افق ۱۴۰۱  گفت: 
طی سال های گذشته موضوعات مختلفی از قبیل تحریم های ظالمانه، کرونا و... 
معضلات بســیاری را برای ما ایجاد کرد اما امروز فرصت مناســبی فراهم شده 
اســت تا در کنار مسئولان کشور مسائل را مطرح کنیم.او با تاکید براین که این 
صنعت جز ئ صنایع بالنده و موتور محرکه کشــور است افزود: شواهد حاکی از 
آن است که همزمان با مثبت بودن رشد اقتصادی شاهد رشد مثبت در صنعت 

خودرو بوده ایم. 
در حقیقت ما میتوانیم قطعه باکیفیت تولید داخل داشته باشیم اما متاسفانه 
شرایط مناسبی فراهم نیست.بنابر اظهارات دبیر همایش زنجیره خودروسازی در 
افق ۱۴۰۱  یکی از دلایل برگزاری این همایش باشــکوه همفکری با نمایندگان 
مجلس، مسئولان و اصحاب رسانه درخصوص اقدامات انجام شده طی چند سال 
اخیر و همینطور برنامه های مدنظر درراستای افزایش کیفیت و تیراژ خودرو برای 
ســال آینده است.طی سال های گذشته موضوعات مختلفی از قبیل تحریم های 
ظالمانه، کرونا و... معضلات بسیاری را برای ما ایجاد کرداما حالا فرصت مناسبی 

فراهم شده است تا در کنار مسئولان کشور مسائل را مطرح کنیم.
آرش محبی نژاد دبیر انجمن همگن  قطعه سازان کشوری در همایش زنجیره 
خودروسازی در افق ۱۴۰۱  با بیان اینکه بحث قیمت گذاری دستوری منجر به 
زیان انباشــه ای به مبلغ ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برای خودروسازان شده است 
گفت: بخشی از ۴۶ هزار میلیارد تومانی که مربوط به بحث مطالبات است هنوز 
تعیین تکلیف نشده است.به گفته او از سال ۹۰ تا کنون شاخص بورس ۵۹ برابر، 
مــواد اولیه ۲۰ برابر، قیمت خودرو درب کارخانه ۸ برابر و قیمت خودرو در بازار 

آزاد به طور متوسط ۱۶ برابر افزایش قیمت را تجربه کرده اند.
محبی نژاد بحران نقدینگی، حل مشــکل قیمت خودرو و قطعات، دشــواری 
تامین مواد اولیه و قطعات نیمه ســاخته داخلــی و خارجی، انرژی و خدمات را 
از جمله مشــکلات حاد زنجیره  تامین  خودرو عنــوان کرد.بنابر اظهارات دبیر 
انجمن همگن قطعه ســازان کشوری متوسط ارزبری ایران خودرو ۱۷۱۵ یورو و 
ســایپا ۱۵۰۵ یورو است که در صورت عدم تامین ، نمیتوان انتظار تولید خودرو 
را داشت.محبی نژاد با تاکید بر این نکته که کیفیت تنها وابسته به دستور نیست 
رسیدن به آن را وابسته به عواملی همچون قیمت متناسب، مواد اولیه، نقدینگی، 
دانش و فناوری و... دانســت.او با بیان اینکه حاکمیت باید قوانین ضد انحصار و 
زیرساخت ها را فراهم کند بر موضوع داشتن تخصص و تجربه حضور در صنعت 

خودرو توسط سهامدار تاکید کرد. 
همچنین معاون قضائی دادســتان کل کشــور در این همایش طی سخنانی 
گفت: فردی که در داخل کشــور در عرصــه تولید ورود و صاحب خطوط تولید 
و چندین هزار پرســنل دارد، قطعا این فرد مفســد اقتصادی به شمار نمی رود.

سعید عمرانی معاون قضائی دادستان کل کشــور در  همایش خودروسازی در 
افق ۱۴۰۱ با بیان اینکه پیام مقام معظم رهبری در موضوع  صنعت خودروسازی 
یک بیداری و روشنگری برای همه بود، اظهارداشت: باید دو موضوع مد نظر قرار 
گیــرد، ایراداتی که به بخش خصوصی در عرصه صنعت خودروســازی و قطعه 
ســازی وارد است و اشــکالاتی که برای این صنعت در حاکمیت وجود دارد.وی 
با اشــاره به اینکه عدالت محوری در تصمیمات بخش خودرو و سایر بخش های 
دیگر صنعت از یک خط مشــی مشخصی برخوردار نیست، تصریح کرد: تمرکز 
و پیگیری بر روی فرمایشات مقام معظم رهبری می تواند برای بخش خصوصی 

یک فرصت طلایی باشد.
وی افزود: اگر قرار باشــد از مردم پول دریافت کنیم، ســامانه در زمان یک 
هفته ای بارگذاری می شــود، اما برای ارائه خدمات، مدام این مســاله به تعویق 
می افتــد؛ اگر تمامی ارگان ها از جمله وزارت صمت، گمرک، تعزیرات و...از طریق 
سامانه ای الکترونیکی به یکدیگر متصل شوند بسیاری از موانع، مشکلات برطرف 
خواهد شد.عمرانی گفت: آقای اژه ای تحت هیچ شرایطی نمی خواهد کسانی که 
در صنعت و تولید فعال هســتند پایشان به دادسرا و دادگاه باز شود، اشکالات و 

مشکلات موجود باید با همراهی بخش خصوصی و سه قوه برطرف شود.

اخبار کوتاه

خودرو

دبیــرکل خانه کارگر می گوید: مجلســی ها بارها اعلام 
کردند که دســت دولت را در نحوه هزینه کرد منابع چند 
صدهزارمیلیاردی حاصل از صرفه جویی حذف ارز ترجیحی 
آزاد و مُخَیَر گذاشــته اند تا خود دولت به تشــخیص خود 
تخصیص ارز دهد یا پول و کالا در اختیار بخشی از جامعه 
قرار دهــد! در حقیقت ما تنها با یــک خبر قطعی مواجه 
هســتیم که همان حذف یارانه و سوبسید پرداختی روی 
واردات کالاها است و مابقی طرح عملا ابهامات بوده و همه 
چیز به تصمیم دولت واگذار شــده اســت.به گزارش ایلنا، 
طرح دولت در بودجه سال آینده برای حذف ارز ترجیحی 
۴۲۰۰تومانی پیش از اجرا شــوک مهمی را به اذهان وارد 
کرده و پیشــاپیش بحث هایی را چه در عرصه شبکه های 
اجتماعی و افکار عمومی و چه در بازار اقلام مصرفی موجب 
شده اســت. مهم تر از همه آنکه مشخص نیست اختیارات 
دولت در این زمینه تا چه حد گســترده  اســت. باتوجه به 
اینکه دولت برنامه ی از بین بردن فقر مطلق در کوتاه مدت 
را نیز دارد، به نظر می رســد ارزیابی کارشناسان و اهل فن 
نسبت به عملکرد آن حائز اهمیت باشد. به همین علت به 
سراغ علیرضا محجوب )دبیرکل خانه کارگر و نماینده عضو 
فراکســیون کارگری مجلس در ادوار پیشین( رفتیم تا در 

این رابطه ابعاد ماجرا را برای مخاطبان آشکارتر سازیم:
از نتیجه طرح اخیر دولت -که طی آن قرار است 
منابع مصرفی در ارز ترجیحی حفظ و پرداخت آن 
برعهده دولت قرار گیرد- چه ارزیابی و پیش بینی ای 

دارید؟ 
آنچه که از نظر ما به صورت قطعی رخ خواهد داد، پایان 
یافتن اختصاص ارز به کالاهای اساسی با دستور مجلس و 
پیشنهاد دولت است. از پی این سیاست نیز قطعا با گرانی 
قابل ملاحظه همه قیمت ها مواجــه خواهیم بود. در واقع 
قیمت ها در بازار با هم ارتباط دارند و حتی اقلام اساســی 
خوراکی و دارویی )که مجلس و دولت مدعی تامین آن ها 
و حفظ قیمت شان شده اند( به واسطه افزایش سایر قیمت ها 
دچار تورم خواهند شــد. این افزایش به گمان من بیش از 

۱۰۰درصد خواهد بود. 
به نظرتان ارزیابی و مطالعه دقیقی از طرف دولت 
روی جامعه هدف توزیع منابع حاصل از صرفه جویی 

در پرداخت سوبسید ارزی انجام شده بود؟
 به نظر نمی رســد دولت مطالعه ای انجام داده باشــد، 
هرچنــد مرکــز پژوهش هــای مجلس در ایــن خصوص 
پژوهش هایــی انجام داده اســت. به هرحــال مجلس نیز 
هیچ تکلیف مشــخصی برای دولــت در طرح ایجاد نکرده 
اســت؛ به همین علت اســت که مجلســی ها بارها اعلام 
کردند که دســت دولت را در نحوه هزینه کرد منابع چند 
صدهزارمیلیاردی حاصل از صرفه جویی حذف ارز ترجیحی 
آزاد و مُخَیَر گذاشــته اند تا خود دولت به تشــخیص خود 
تخصیص ارز دهد یا پول و کالا در اختیار بخشی از جامعه 
قرار دهــد! در حقیقت ما تنها با یــک خبر قطعی مواجه 
هســتیم که همان حذف یارانه و سوبسید پرداختی روی 
واردات کالاها است و مابقی طرح عملا ابهامات بوده و همه 

چیز به تصمیم دولت واگذار شده است. 
دولت از عادلانه شدن توزیع درآمد پس از اجرای 
این طرح و همچنین جلوگیری از انواع مفاسد متعدد 
به وجود آمده و بحث قاچاق صحبت به میان آورده 
است. به نظر شــما این هدف گذاری تا چه میزان با 
واقعیت های اقتصادی تناســب دارد؟ آیا اگر بحث 
از هزینه و فایده کردن باشــد، مفاسد و معایب ارز 

ترجیحی بیشتر بود یا حذف آن؟ 
 باید ابتدا به این نکته توجه داشــته باشید که در قانون 
اساسی جمهوری اســلامی بازرگانی خارجی و تامین اقلام 
وارداتی اساســا امری »دولتی« اســت. مدعیان باید نشان 
دهند که در بخش بازرگانی دولتی دقیقا در کجا مفاســد 
این چنینــی رخ داده اســت؟ اگر مدعیان وجود فســاد 

گسترده و قاچاق عظیم و انحصار درآمد حاصل از واردات 
به دهک هــای ثروتمند، بر حذف دلار ۴۲۰۰تومانی تاکید 
دارند، ابتدا باید توضیــح دهند که چرا واردات و بازرگانی 
خارجی را از پایه و اساس به بخش خصوصی واگذار کردند 
که این مفاسد و سوءاستفاده ها رخ داده است؛ ضمن اینکه 
باید دقیقا اســتدلال کنند که چند درصد مبلغ اختصاص 
یافته دولت به همان بخــش خصوصی چند درصد از کل 
رقم اختصاص سوبســید به ارز ترجیحی بوده اســت؟ در 
شــرایطی که در اصول ۴۳ و ۴۴ قانون اساسی صراحتا از 
دولتی بودن بازرگانی صحبت شــده، کدام قانون به آقایان 
اجازه داده که بازرگانی را اساسا به یک بیزینس خصوصی 
بدل کنند تا امروز درگیر پرونده های فساد و سوء استفاده 
و فروش ارز ترجیحی در بازار آزاد شــوند؟حتما مستحضر 
هســتید که حتی اگر مجلس نیز برخلاف قانون اساســی 
قانونی را تنظیم کند، آن قانون وجاهت حقوقی نداشــته 
و قابل نقض اســت! قانون اساســی در این زمینه صراحت 
دارد و تکلیف روشن اســت. دوستان می خواهند صادرات 
و واردات را با ارز شــناور پیش ببرند. پرسش این است که 
آیا از اکنون به بعد این ارز با قیمت واقعی و شــناور تعیین 
خواهد گشــت که امروز از ارز شناور سخن می گویند؟ در 
اینجا تکلیف روشن اســت و هرکس ارزی را داده و مورد 

سوءاستفاده قرار گرفته باید مواخذه و محاکمه شود. 
مگر در نهادهای نظامی اگر کوتاهی و قصوری سر بزند، 
تنها ســرباز جزء و عامل نهایی محاکمه می شود؟ مگر جز 
این اســت که هر نهاد بالادستی که دســتور آن قصور را 
داده مواخذه و محاکمه می شــود و بالادســتی ها بیشــتر 
از زیردســتی ها باید جواب پس بدهنــد؟ برخورد قانونی 
با مســئولان دولت قبل و دولت فعلی کــه در این زمینه 
کوتاهی کردند، راه حل منطقی برخورد با مفاســد به وجود 
آمده در بحث توزیع ارز ترجیحی اســت و راه بهتری برای 
آن متصور نیســتیم.تصور ما این اســت که تبلیغات برای 
فســادانگیز بودن ارز ترجیحی بیشــتر غوغاسالاری است. 
دولت می توانســت به راحتی شرکت بازرگانی دولتی ایران 
را با اختصــاص همان ۱۴میلیــارد دلار اختصاصی به ارز 
ترجیحی مکلف به واردات اقلام اساســی کند. با گذاشتن 
تعداد زیادی گروه بازرســی نیز می توانســتند از هرگونه 
مفســده در همان شــرکت متمرکز جلوگیری نمایند و از 

اجرای سیاست تورم زای فعلی خودداری کنند.
 قرار نیست ما سیاســتی تورم زا اجرا کنیم و در پاسخ 
بــه منتقدین بگوییم که سیاســت قبلی چنان بوده که ما 
قادر به کنترل اثرات آن نبودیم! پرســش ما این است که 

شــما قادر به کنترل چه چیز نیســتید؟ و قادر به کنترل 
چه چیز هستید؟ اگر کســی ارز دولتی متعلق به مردم را 
حیف و میل کرده است، ایراد به خود آن مفسد و حامیان 
اوســت و نه اصل مسئله اختصاص منابع برای سوبسید به 

ارز کالاهای اساسی! 
فرض کنیم در قانون اساسی ایران بحث انحصار 
بازرگانی خارجی و تکلیف دولــت برای تامین ارز 
ارزان کالاهای اساســی وجود نداشت. اگر شما به 
جای دولت بودید منابع مالــی موجود برای تامین 
نیازها و کالاهای اساســی مردم را چگونه مصرف 
می کردید؟ آیا توزیع کالابرگ یا یارانه با شناسایی 

گروه های هدف فسادانگیز است؟ 
پرداخت یارانه نقدی بدترین شکل پرداخت یارانه است. 
در شــرایط فعلی توزیع کالابرگ الکترونیکی هم چندان 
تفاوتی بــا یارانه نقدی ندارد و در این شــکل از پرداخت 
نیز تورم و فســاد وجود دارد. در حقیقت ما بدترین اتفاق 
و تصمیمی که می توان گرفت و دید را شــاهد بودیم. بدون 
علت دادن پول یــا کالا یا هر چیز دیگر هم به تورم دامن 
می زند و هم توقعاتی ایجاد می کند که بعدها مســئولان از 
عهده آن برنخواهند آمد. حرف ما این است که پول و منابع 
یا باید مستقیما به »کار« داده شود یا به »بهانه کار« بدهد! 
به عبارت بهتر دولت یا باید به دســتمزدها و دریافتی های 
کســانی که کار می کننــد اضافه کند یــا در قالب »بهانه 
کار« به پرداخت تعهد قانونی »بیمه بیکاری« اقدام نماید. 
تنها در این شــرایط است که پرداخت های مستقیم دچار 
فساد و تورم زایی و افزایش هزینه های زندگی نمی انجامد. 
پرداخت این میزان به کار و بیمه بیکاری نیز برعهده خود 
تعاونی ها و تشــکل های کارگری باید باشــد تا هم محل 
اصابت اختصاص منابع دقیق تعیین شود و هم از مفاسد و 
اتلاف جلوگیری شود. امروزه هم کارگران اتحادیه دارند و 
هم کارمندان و آن ها می توانند با تشکیل تشکل های خود، 
از عهده این وظایف بربیایند. با این اوصاف حتی نیازی به 
توزیع کالابرگ نیز نخواهیم داشت. بسیاری تلاش خواهند 
کرد کالابرگ را نیز به پــول تبدیل کنند و پول دادن نیز 
بدترین شکل توزیع منابع عمومی است. اگر کسی توانست 
همان ۴۵هزارتومانی که در زمان هدفمندســازی یارانه ها 
انجام شد را برگرداند و مردم را از دریافت آن منصرف کند، 
قطعا خواهد توانســت یارانه های مطرح شــده امروز را نیز 

روزی برگرداند و پرداخت آن را متوقف سازد.
برخی نمایندگان کارفرمایان از فرصت اجرای این 
طرح دولت استفاده کردند و این پیشنهاد را مطرح 

می کردند که »باتوجه به فقدان توان بخش خصوصی 
و کارفرما در تامین دستمزد قانونی و عرفی، دولت 
قدم جلو بگذارد و با پرکردن فاصله میان دستمزد 
فعلی و رقمی که حداقل سبد تامین معیشت است، 
کارگران را راضی کند.« این ادعا را چگونه ارزیابی 
افزایش  می کنید؟ اساســا پرکردن مابه التفــاوت 

دستمزد توسط دولت درست و ممکن است؟ 
اتفاقا کســانی که حــرف از یارانه نقــدی و کالابرگ 
می زنند، خود باید پاســخ بگویند چه کردند که برخی به 
خود چنیــن جراتی دادند که چنین ســخنی را به عنوان 
بخش خصوصی، کارفرما یا مسئولان دولت بزنند؟ این یک 
درخواست غیرانسانی و ناصحیح است. وقتی که همان افراد 
می خواهند برمبنای تورم جنس خود را بفروشند، برمبنای 
درآمد متعارف ۱۰میلیون تومانی افراد نرخ می گذارند، ولی 
وقتی می خواهند مزد بدهند، بجای پرداخت در سطح سبد 
حداقل معیشت، از مزد چهارمیلیون تومانی یا پنج میلیون 
تومانی ســخن می گویند؟ این افراد باید پاسخ بدهند که 
در این مدت خودشــان چند درصد قیمت کالاهایشان را 
افزایــش دادند؟ چقدر مابه التفاوت مصــرف ارز نیمایی و 
ترجیحی در جیب شــان رفته و توانســتند از کنار شرایط 
تورمی برای خود ســود ایجاد کنند؟ به نظر می رســد این 
ماهی گیری از آب گل آلوده ی این بازار آشفته است. بحث 
ما این اســت که اتفاقا کارفرما اعــم از بخش خصوصی و 
دولت بیشترین سود را از همین تورم و کاهش ارزش پول 

کرده اند. 
اگر بخش خصوصی مدعی است که در این مدت دولت 
منابعی داشته که باید می داده و از آن ها دریغ کرده است، 
بفرمایند از دولت شکایت کرده و در برابر آن بایستند، لیکن 
این مســئله ربطی به کارگران نــدارد که بخواهند از روی 
گرده کارگران کشــور ما جبران کنند! عمده اقتصاددانان 
برجســته جهان گفته اند »تورم، جشــن اغنیا است«! این 
یعنــی این تورم همزمان عزای فرودســتان و کم درآمدها 
به حساب می آید. افرادی که ثروت هایی به دست می آورند 
که بعدها نمی توانند حتی ثروت خود را بشــمارند، همواره 
دوست دارند فقرا و کارگران با دولت دست به گریبان شوند 

و از مسئولیت خود سرباز بزنند. 
اگر بخواهیم با منطق دولت و بازار صحبت کنیم، 
خط فقر و ســبد حداقل معیشت را باید با توجه به 

وضعیت سال آتی چگونه ارزیابی کنیم؟ 
پاســخ به اینکه ارقام با این وضعیت در ســال آینده به 
چه نحوی تغییر خواهد کرد، در حوزه و توان تخصصی ما 
نیســت. ما تنها این را می دانیم که خود دولت با برآوردی 
که از خط فقر نسبی و خط فقر مطلق دارد و با ارزیابی ای 
که کارشناســان خود او )و نه کارشناسان کارگری( انجام 
داده اند، سبدحداقل معیشت برای بقای خانوار را ۹میلیون 

تومان اعلام کرده است.
 مطالبه و خواســته ما دقیقا پرداخت همین ۹میلیون 
تومان ادعایی خود دولت بــود؛ رقمی که خود کارفرما نیز 
ناگزیر از تایید آن بوده اســت. ما به همین محاســبه نیز 
احتــرام می گذاریم و خواســتار پرداخــت آن به کارگران 
به عنوان رقم حداقل بودیــم. البته نمایندگان کارگری در 
شــورای عالی کار به درستی موضع گرفته  و بر یک مبنای 
درســت بودند که رقم درصــد تورم امســال باید به این 
۹میلیون تومان هم اضافه شود و این یعنی از لحاظ اصولی 
مــزد باید ۱۰میلیون تومان تعیین می شــد. اگر بخواهیم 
بدون غرض و به شــیوه علمی حق کارگر را تعیین کنیم، 
باید ســبدی که امسال تعیین شــده را همراه با رقم تورم 
ســال جاری کنیم تا ارزش مزد دریافتی کارگران در طول 
ســال آتی تا حدی حفظ شود. این رقم را نیز کارفرما باید 
بپردازد و کارفرمایان نباید انتظار داشــته باشند که دولت 
یا ســایر نهادهای دیگر که با پول مردم مدیریت می شوند، 

آن را بپردازند!

جدیدترین آمار منتشــر شــده از سوی وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت )صمت( نشــان می دهد که در ۱۰ ماهه 
امسال برای ۶۱۷۹ بنگاه پروانه بهره برداری صادر شده که 
در نتیجه آن بیش از ۱۳۴ هزار اشتغال صنعتی ایجاد شده 
اســت.بر اساس این آمار در ۱۰ ماهه امسال برای ۳۲ هزار 
و ۷۹۸  بنگاه جواز تاســیس و بــرای ۶۱۷۹ بنگاه پروانه 
بهره برداری ایجادی و توســعه ای صادر شده که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۲.۶ و ۵.۳ درصد افزایش 
داشــته است.سرمایه پیش بینی شــده در این مدت برای 
جوازهای تاســیس معادل ۱۰۴۷ میلیارد تومان بوده که 
نســبت به مدت مشابه سال قبل حدود ۹۹ درصد افزایش 

داشته است. 
میزان سرمایه پروانه های بهره برداری صادر شده در ۱۰ 
ماهه امسال نیز ۲۱۸ دهزار و ۷۴۹ میلیارد تومان بوده که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۲.۵ درصد افزایش داشته 
است.همچنین بر اساس این آمار، پیش بینی شده با اجرای 
پروژه هایی که جواز تاسیس آن ها در ۱۰ ماهه امسال صادر 
شده، برای ۸۱۴ هزار و ۶۴۶ نفر شغل ایجاد شود که نسبت 
به این رقم در مدت مشابه پارسال با افزایش ۱۳ درصدی 
مواجه بوده است. پروانه های بهره برداری صادر شده در این 
مدت نیز زمینه اشــتغال ۱۳۴ هــزار و ۲۹۰ نفر را فراهم 
کرده که نســبت به ۱۰ ماهه پارسال حدود ۱۸.۷ درصد 
افزایش داشــته اســت.در این میان جزئیات این آمار که 
برای مدت ۹ ماهه اول امسال منتشر شده، نشان می دهد 

بیشترین تعداد جواز تاسیس در استان های یزد، آذربایجان 
شرقی و سمنان و کمترین تعداد جواز تاسیس نیز در ایلام، 
کهگیلویه و بویر احمد و گیلان صادر شده است. بیشترین 
تعداد پروانه بهره برداری صادره در بین اســتان های کشور 
نیز مربوط به اصفهان، خراســان رضــوی و تهران بوده و 
خراسان شــمالی نیز کمترین پروانه را داشته است.سهم 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی از کل جوازهای تاســیس و 
پروانه های بهره برداری در ۹ ماهه  امســال نیز یک و ۳.۳ 
درصد بوده است. این در حالی است که مناطق آزاد و ویژه 
تجاری با قوانین محدودتر و تشــریفات گمرکی ساده تری 

نســبت به ســرزمین اصلی با اهدافی از جمله حمایت از 
صنعت داخلی کشور، جذب فناوری های نوین در امر تولید، 
گســترش تولیدات صادرات محور و اشتغالزایی راه اندازی 
شده اند. همین قوانین محدودتر بارها باعث گلایه کارگران 
و تولیدکنندگان شــده است.گفتنی است که تعداد صدور 
جواز صنعتی به نوعی نشــان دهنده تمایل سرمایه گذاران 
به سرمایه گذاری در بخش تولید و پروانه های بهره برداری 
به معنی واحدهایی اســت که فعالیت خود را آغاز کردند.
همچنین گروه های »مواد غذایی و آشــامیدنی«، »ساخت 
مواد و محصولات شیمیایی«، »سایر محصولات کانی غیر 
فلزی« و »محصولات از لاســتیک و پلاستیک« از جمله 
گروه های کالایی پرطرفدار و »فاضلاب، دفع زباله، بهداشت 
محیط و فعالیت های مشابه » کم طرفدارترین گروه کالایی 

در این مدت بوده است.

دبیرکل خانه کارگر مطرح کرد

افزایش ۱۰۰درصدی قیمت غذا و دارو پس از حذف ارز ترجیحی

تا پایان دی

بیش از ۶۰۰۰ واحد صنعتی به بهره برداری رسید

رئیــس اتاق بازرگانــی ایران می گوید بســیاری از 
شــرکت های خارجی کــه در دوره های قبــل با ایران 
همکاری اقتصادی داشته اند، در انتظار به نتیجه رسیدن 
برجام هســتند تا بار دیگر به ایران بازگردند.به گزارش 
ایلنا، غلامحســین شافعی با بیان اینکه اقتصاد ایران از 
سال های دور شــرکای خارجی قابل توجهی داشته و 
شــرکت های مختلف از نقاط مختلف دنیا، در اقتصاد 
ایران حضور داشــته اند، گفت: از این رو در صورتی که 
مذاکرات به نتیجه برســد و تحریم هــا کنار بروند این 
انتظار وجود دارد که تعداد زیادی از این شــرکت ها بار 
دیگر برای حضور در ایران پیش قدم شوند.وی با بیان 
اینکه اقتصاد ایران باید از تجربه دوران برجام استفاده 
کند، اظهار داشت: پیش بینی ما این است که در صورت 
احیای برجام، شرکت های خارجی برای حضور در ایران 
مذاکــرات خود را با نهادهای دولتی و بخش خصوصی 
از ســر خواهند گرفت اما با توجه به تجربه چند سال 
گذشته و خروج آنها از ایران پس از آغاز دوباره تحریم ها، 
نحوه مذاکره با این شرکت ها و نهایی کردن قراردادهایی 
که به نفع اقتصاد ایران اســت، اهمیت فراوانی خواهد 
داشت.رییس اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با سایت 

این اتاق به تجربه نفتی شدن اقتصاد ایران در دوره لغو 
تحریم ها نیز اشاره و تصریح کرد: یکی از خطوط قرمز 
بســیار مهمی که ما باید آن را رعایت کنیم، بحث عدم 
وابستگی به نفت اســت. در سال های گذشته با توجه 
بــه محدودیت ها، مقدماتی برای کاهش وابســتگی به 
نفت فراهم شــده و باید مراقبــت کنیم که در صورت 
بازگشــت برجام، بار دیگر اقتصاد ایران به نفت وابسته 
نشود.شافعی ادامه داد: همانطور که در فلسفه تاسیس 
صندوق توســعه ملی مورد توجه قرار گرفته، پول نفت 
باید در توسعه زیرســاخت ها و بهبود اقتصاد کشور در 
آینده مورد استفاده قرار گیرد و دولت و سایر نهادهای 
تصمیــم گیر باید مراقبت کنند که بــا افزایش دوباره 
وابستگی به نفت، مشــکلاتی جدید دامن گیر اقتصاد 
ایران نشود.وی با بیان اینکه فعالیت اقتصادی و سرمایه 
گذاری نیاز به اعتماد دو طرفه دارد، خاطرنشان کرد: ما 
باید شــرایطی را فراهم کنیم که در قالب آن، سرمایه 
گــذاران با اعتمــاد به شــرایط در بخش های مختلف 
اقتصاد فعال شــوند و نگرانی بابت آینده سرمایه شان 
نداشته باشند، با چنین رویکردی می توان امیدوار بود 

که دستیابی به اهداف کلان اقتصادی ممکن باشد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با 
اشاره به ادغام دو طرح اقدام ملی و نهضت ملی مسکن 
گفــت: ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در این طرح ها ثبت 
نام کردند.به گزارش صداوســیما، محمود محمودزاده 
درباره طرح اقدام ملی و نهضت ملی مســکن گفت: با 
توجه به نظر شورای عالی مسکن، دو طرح نهضت ملی 
و اقدام ملی مســکن با هم ادغام شــدند تا کسانی که 
از قبــل ثبت نام کردند از مزایای این طرح اســتفاده 
کنند. وی ادامه داد: بعد از پایش متقاضیان در این دو 
طرح مسکن، اسامی به ادارات کل استان و دستگاه های 
ذی ربط ارســال می شود تا پالایش شرط ۴ که شرط 
سکونت ۵ ساله است را تأیید کنند و افرادی که واجد 
شرایط هستند سایر مراحل را طی کنند.محمود زاده 
با اشاره به اینکه ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن تا ۲۹ 
اسفند ماه ادامه دارد، افزود: بیش از ۴۲۸ هزار متقاضی 
مجرد بالای ۲۳ سال، در طرح اقدام ملی مسکن ثبت 
نام کردند.وی ادامه داد: پرداخت تسهیلات مسکن به 
همه بانک ها ابلاغ شده است و بانک ها موظف هستند 
تا ۲۰ درصد سقف تسهیلات خود را به بخش مسکن 
اختصــاص دهند.متقاضیان دریافت تســهیلات خود 

مالکی به بانک های عامل خــود مراجعه کنندمحمود 
زاده گفت: از دی ماه که ثبت نام تسهیلات خود مالکی 
آغاز شــد تاکنون ۸۸ هزار متقاضــی ثبت نام کردند.
معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی 
وی ادامه داد: هنوز دســتورالعمل بانک مرکزی مبنی 
بر پرداخت تســهیلات خود مالکی به برخی از بانک ها 
در استان های مختلف ابلاغ نشده است و همین موضوع 
باعث شده تا پرونده بسیاری از متقاضیان همچنان در 
مرحله در حال بررسی باشد.وی ادامه داد: مکاتباتی با 
رئیس کل بانک مرکزی در رابطه با تســریع در ابلاغ 
دســتورالعمل پرداخت تسهیلات خود مالکی داشتیم 
تــا این ابلاغیه به بانک ها ی اســتان ها صورت گیرد و 
مشکلات برطرف شود.وی افزود: روال بدینگونه است 
کــه افراد در زمان ثبت نام بعــد از بارگذاری مدارک، 
بانک عامــل را انتخــاب می کنند.معاون مســکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی بیان کرد: متقاضیان 
باید با بانک عاملی که انتخاب کردند در تماس باشند 
زیرا مدارک باید به صورت فیزیکی هم، در اختیار بانک 
قرار گیرد و هم اینکه اگر نقصی در پرونده باشد سریع 

برطرف شود.

مجموع متقاضیان نهضت مسکن و اقدام ملی ۵.۲ میلیون نفربازگشت شرکت های خارجی به ایران با لغو تحریم


